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Notulen Advies Raad 

Datum vastgesteld : 30-11-2020  

Datum overleg : 28-09-2020 

Locatie : Zwolle digitaal 

Aanwezig : Carel Bouma, Henk Spruijt, Harrie Janssen, Joost van Alphen, Luuk 

Schouten, Jan Groen, Corneel van Rijn, Gerard Hardeman, Wim van 

Marrewijk, Hero Havenga de Poel, Kim Wessels, Nicolette Klijnhout-Klijn 

(directeur Skal), Katinka van der Heide, Mariken de Bruijn, Akke Menno 

Horsman 

Afwezig : Tjitske Brouwer, Oebele Kempenaar, Karst Jacob Kooistra en Tim 

Moerman. 

Voorzitter : Ineke Mastenbroek 

Notulist : Ellis de Vries 

 

 

 

1. Opening en mededeling 

Ineke Mastenbroek opent de vergadering. Deze vergadering is volledig digitaal. De 

vergaderorde wordt gewijzigd. We beginnen met de inleiding van Akke Menno Horsman. 

Dat is agendapunt 5. 

De kennismaking met de nieuwe voorzitter, Renee Bergkamp, wordt ingepland. 

  

5. Digitalisering middels het Dashboard - toelichting door Akke Menno 

Horsman 

Biologisch Groen BV in het dashboard is een fictief gekozen naam. Skal wil in een 

oogopslag de gegevens van het bedrijf. Dit is een belangrijke digitale ontwikkeling voor 

Skal, maar ook voor de betrokken bedrijven. Dit dashboard voorbeeld is nagezonden 

naar de adviesraadleden. 

 

Op moment dat het bedrijf belt met Skal heb je meteen voldoende aantal gegevens in 

beeld voor het gesprek. Dit is handig voor de exploitant zelf. Dit is een ontwikkeling van 

het klantengebied. Het draagt mede bij aan het beeld van de risico classificatie van het 

bedrijf. Bedrijven kunnen zelf dan ook gegevens uploaden en delen met Skal. Zoals het 

delen van de massabalans. De vraag aan de leden luidt dan ook of er mogelijkerwijs iets 

aan info wordt gemist? 

 

Corneel van Rijn; Skal heeft eerder een dergelijke digitale poging van het uploaden van 

gegevens van de massa balans gedaan. Dat project is gestopt, zou dit project ook 

kunnen sneuvelen? 

Akke Menno Horsman; dat was het project ‘bio-count’ en de techniek bleek voor het doel 

niet te functioneren. 

 

Corneel Van Rijn geeft mee dat het van belang is dat de exploitant er voldoende gebruik 

van maakt, dus de gebruikersvriendelijkheid ten aanzien van het digitaliseren van 

gegevens is erg belangrijk. 

Akke Menno Horsman; de opzet is om samen met het bedrijf de inspectie voor te 

bereiden. Dus als de massabalans is gedeeld met Skal, dan zullen die gegevens tevens 

de basis van de inspectie vormen. 

 

http://www.skal.nl/
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Luuk Schouten vraagt zich af of het type bedrijf meteen af te leiden is van de dashboard. 

Bijvoorbeeld door de omvang in ha. bij een argrarisch bedrijf te benoemen. 

Deze suggestie wordt meegenomen door Akke Menno Horsman. 

 

Wim van Marrewijk geeft aan dat de omvang van bedrijf van belang is maar ook het type 

bedrijf (variatie aan producten) in relatie tot de massabalans. 

Nicolette Klijnhout legt uit dat de nieuwe verordening elk jaar een massabalans verplicht 

stelt van alle productgroepen. Tot op heden heeft Skal die ondervangen door de 

massabalans per productgroep te beoordelen en een aantal risico vragen over de gehele 

administratie te stellen. Alleen de nieuwe verordening is volstrekt helder. Elk jaar moet 

elk bedrijf een massabalans opstellen van alle productgroepen vanaf 2022. Deze moet 

accountant proof zijn en dient te worden ingeleverd bij Skal. Dit is een uitdaging voor de 

sector, vooral voor kleinere bedrijven met vele productgroepen. Maar we ontkomen er 

niet aan en moeten met elkaar hierover in gesprek blijven. 

 

Wim van Marrewijk wijst op de praktische en complexe kant waar men in de 

glastuinbouw mee te maken heeft in relatie tot het opstellen van de massabalans.  

Nicolette Klijnhout erkent die problematiek, maar wijst erop dat we met elkaar daar een 

goede aanpak voor moeten zien te vinden.  

 

Joost van Alphen is benieuwd of een varkenshouderij de massabalans kan opstellen met 

aantallen dieren of kan volstaan met kilogrammen. Hij is bezorgd over de kans dat Skal 

te gedetailleerd te werk gaat om de gegevens boven tafel te krijgen. 

Nicolette Klijnhout benadrukt dat de hoofdlijn van de massabalans goed inzichtelijk 

gemaakt moet worden en een varkenshouderij mag met aantallen dieren werken. Op 

moment dat de aantallen dieren in de slachtfase komen, wordt gerekend met 

kilogrammen. 

 

Ineke Mastenbroek is benieuwd naar de doorlooptijd van dit project. 

Akke Menno Horsman zet uiteen dat de gedeelde info een toekomst beeld is van een te 

ontwikkelen dashboard, maar nog geen realiteit is om nu mee te werken. Dat dit de 

komende jaren wordt verbeterd. Er wordt uitdrukkelijk gewezen op de nieuwe wet open 

overheid (woo). Dat is de opvolger van de wet openbaarheid van bestuur (Wob). De woo 

is nog niet van kracht, maar komt er wel aan. De filosofie van die woo is dat Skal op 

basis daarvan verplicht wordt meer publieke gegevens dan nu gebruikelijk is, actief 

openbaar te maken. Dat betekent niet dat alle bedrijfsgegevens op straat liggen, want er 

bestaat ook nog zo iets als privacy wetgeving die informatie beschermd. Maar deze 

ontwikkeling dat er meer info moet worden gedeeld dan nu het geval is, pakt Skal met 

deze verdere digitalisering op. 

 

Nicolette Klijnhout zegt toe, dat wanneer dit dashboard in werking gaat treden, de 

adviesraad mee genomen gaat worden in de publieke gegevens van de dashboard. 

 

2. Mededelingen 

Verwachting uitstel nieuwe bioverordening 

Nicolette Klijnhout legt uit dat het de verwachting is dat de nieuwe bio verordening wordt 

uitgesteld tot 1 jan 2022. Dus dat geldt ook voor de nieuwe productieregels annex 

voorschriften. We gaan wel een nieuwe tariefsstructuur introduceren met ingang van 01 

jan 2021. Dat wordt mede veroorzaakt door een nieuwe controle verordening. 

Skal gaat daarnaast toezicht op de consumentenverkoop inrichten met ingang van 01 jan 

2021. Dat moet op basis van de bestaande wet- en regelgeving. Mede op basis van de 

Europese audit heeft LNV Skal de opdracht gegeven om de consumentenverkoop voor 

2021 in te regelen voor winkels distributiecentra, inkooporganisaties en marktkramen en 

dergelijke. 

http://www.skal.nl/
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Online klantenpanel 

Katinka van der Heide en Mariken de Bruijn presenteren zichzelf; zij zijn het team 

communicatie voor Skal. 

Het doel van het klantenpanel is om goed te luisteren naar de klanten en dat continue te 

blijven borgen. Het gaat vooral om communicatiemiddelen goed te laten aansluiten op de 

boodschap die je wilt uitdragen als Skal.  

 

Corneel van Rijn heeft twee vragen. De klant staat centraal, maar hoe staat het met de 

communicatie richting consumenten. De tweede vraag heeft betrekking op het 

onthoornen. Daar zou meer praktische invulling en inhoud aan gegeven kunnen worden 

in de communicatie .Moet er vb. een vergelijk komen hoe andere landen er meer 

omgaan? 

Katinka van der Heide; de consumenten krijgen wel aandacht. De rol van Skal wordt aan 

de consument uitgelegd. De sector richt zich ook op de consumenten, maar in de 

communicatie ontstaat er wel een hiaat. De adviesraad zou hier heel goed een 

aanvullende rol in kunnen verullen. Er komt nu niet meteen een specifieke 

consumentenpanel. 

 

Met betrekking tot de tweede vraag, is het van belang dat er accentverschillen kunnen 

ontstaan, omdat lidstaten eigen wetgeving hebben. Het zo maar vergelijken van situaties 

in een andere lidstaat is complex. In principe mag je niet onthoornen. Dat is het 

europese uitgangspunt. Maar de boodschap is helder, Skal zal meer praktische uitleg 

proberen te geven in haar communicatie.  

 

Katinka van der Heide; de 12 vragen aan het klantenpanel wordt opgedeeld in 

sectorspefifieke vragen om spam gedrag te voorkomen, want daar wordt geen enkel 

panellid blij van. 

 

Als naam voor het klantenpanel luidt; Mijn mening?  

 

Gerard Hardeman; dat is wel algemeen en de link met bio wordt daarbij gemist. 

 

Ineke Mastenbroek vraagt zich af hoe groot het panel moet worden in omvang. 

 

Idealiter 10% van de geregistreerden. Maar verwacht wordt rond de 200 

geintereseerden. 

 

Jan Groen; de ketengroepen van Bionext en van Bio Nederland (met name de 

sectorverenigingen) zijn buitengewoon interessante deskundige gremia om panelleden te 

zoeken. Immers je wilt ook deskundige en actieve leden hiervoor hebben. 

 

Mariken de Bruijn dankt de adviesraadleden voor hun input en vindt het te overwegen 

waard om het communicatie jaarplan met de adviesraad te bespreken. 

 

Mededelingen vanuit het bestuur inzake private keurmerk 

Nicolette Klijnhout; Het onderwerp is aangekaard bij LNV. Zij zullen de impactanalyse en 

het advies van Skal afwachten alvorens zij daarover een standpunt in gaan bepalen. Skal 

is drukdoende dit goed uit te zoeken. Rond 18 november 2020 is de verwachting dat de 

analyse en advies besproken kan gaan worden. Daarna zal LNV tijd nodig hebben om 

daarop te reageren. 

 

http://www.skal.nl/
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Jan Groen; is nu een extra lobby (positieve druk) vanuit de sector wenselijk? 

Nicolette Klijnhout; De impactanalyse is niet eenvoudig op te stellen. Daarnaast zal Skal 

van 60 naar 90 fte groeien. Die ontwikkeling speelt naast dit thema rond de private 

keurmerken. De impactanalyse is nog niet afgerond en het is te vroeg om nu het oordeel 

van Skal op hoofdlijnen uiteen te zetten. Als het advies gedeeld kan gaan worden met 

LNV zullen zij er een juridische anayse op moeten laten maken. Dat juridische onderzoek 

kost tijd. 

Wellicht kan de volgende vergadering er een korte terugkoppeling op worden gegeven. 

 

Communicatie naar de consument 

Het advies van de Algemene Rekenkamer aan de Minister om meer aandacht te geven 

aan de consument door betere voorlichting over de keuze van de verschillende 

duurzaamheidsclaims heeft de Minister belegd bij het Voedingscentrum. 

 

De leidraad ACM 

Ook de ACM gaat meer toezicht houden op de wereld aan bio- dan wel 

duurzaamheidskeurmerken richting de consument. 

 

3. Notulen en actiepuntenlijst 

De Actiepuntenlijst is een nieuw element. 

Over de deelname consumentenorganisaties kan Ineke Mastenbroek de adviesraad het 

volgende meedelen. Ze heeft gesproken met de directeur van het Voedingscentrum. Dat 

is buitengewoon positief verlopen. Mw. Feunekes is bereid ad hoc lid te worden van de 

adviesraad. En ze heeft Ineke Mastenbroek een contact gedeeld van een 

voedingsdeskundige van de consumentenbond. 

 

Mbt tuchtrecht 

Er is een bijeenkomst (Kim Wessels, Henk Spruijt, Joost van Alphen en Ineke 

Mastenbroek) geweest met Nicolette. Uitgelegd is dat er contacten met andere 

keuringsdiensten zijn. Er wordt in bredere zin gekeken hoe het tuchtrecht bij hen werkt 

en functioneert en of Skal daarbij zou kunnen aanhaken. Inmiddels heeft LNV een 

projectleider eraan gekoppeld. Die inventariseert onder meer de verschillen in het 

tuchtrecht bij de verschillende keuringsdiensten en denkt hard mee in de verbeterslag. 

 

Actielijst  

1. consumentenorganisatie deze actie kan er af 

2. Tuchtrecht-actie wordt aangehouden 

3. onkostenvergoeding wordt deze vergadering besproken 

4. kan er af 

5. advies van de tarieven; komt terug volgende adviesraad vergadering ter informatie 

6. notulen worden op de website geplaatst en deze actie kan van de lijst af 

Extra actie 

1. Oppakken van signalen uit de sector om partijdigheid en onafhankelijkheid te 

waarborgen. 

 

4. Advies aan het bestuur inzake onkostenvergoeding adviesraad 

Kan de adviesraad instemmen met het voorliggende voorstel aan het bestuur. Het 

bestuur wordt geadviseerd om zonder expliciete invulling nog eens te kijken naar de 

vergoeding van de uren die de leden bij het aanwezig zijn en de voorbereiding van de 

adviesraad maken. 

 

 

 

 

http://www.skal.nl/
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Harrie Janssen geeft ter aanvulling mee dat het voor de primaire sector vooral gaat om 

de kosten enigszins vergoed te krijgen, die men moet maken om mensen in te huren 

voor de tijd dat men bezig is voor de adviesraad. 

 

Ineke Mastenbroek; De positie van de leden is niet identiek. Daarom is het voorstel open 

geformuleerd. Bovenal is het de vraag of er principieel een dergelijke 

onkostenvergoeding gegeven kan worden, zoals Harrie Janssen die beschrijft. 

 

Henk Spruijt; Is het een idee om te kijken hoe LTO een dergelijke declaratie regelt? 

De adviesraad stemt in met het voorstel richting het bestuur. 

 

6. Rondvraag en sluiting 

Harrie Janssen geeft aan dat de provincie niet kan toetsen of pachtgronden biologisch 

zijn gehouden dus worden die gronden automatisch aan gangbare bedrijven uitgegeven. 

Kan dit anders georganiseerd worden? 

Nicolette Klijnhout; Het onderscheid tussen biologische percelen en gangbare percelen is 

niet in een centrale database te raadplegen. Dit is een problematiek die Skal al twee jaar 

aankaart bij LNV. Skal heeft niet de middelen om een dergelijke database te bouwen. 

RVO heeft die gegevens wel als tenminste de bio-ondernemer dat expliciet heeft gemeld. 

Maar die melding is vrijwillig. Skal heeft een project-voorstel, maar de financiering is nog 

niet rond. Het is goed dat dit punt nu weer wordt gesignaleerd. 

 

Luuk van Schouten; De controle van marktkramen daar zou ik graag over willen mee 

denken. Ellis brengt Luuk in contact met Sara Kuijer, de projectleider. 

Tweede vraag die hij stelt m.b.t. het uitstellen van de bio-verordening of dat als 

consequentie heeft dat de aanbevelingen dan niet meer mogelijk zijn? 

Nicolette Klijnhout; Dat klopt, dat heeft te maken met het uitstel van de bio-verordening 

maar ook doordat dat element niet meer in de controle directive staat. Skal heeft LNV 

dringend verzocht hier aandacht op te vestigen in de Brusselse gremia. 

 

Gerard Hardeman heeft zich aangeboden mee te denken met de winkelcertificering. 

Ellis brengt hem in contact met dezelfde projectleider, Sara Kuijer. 

 

Hero Havenga de Poel; Zou het onderwerp van de herkenbare biologische percelen in een 

database opgenomen kunnen worden in de nieuwe verordening? 

Nicolette Klijnhout; Dat staat er al in. 

 

Jan Groen; Het tienpunten plan van Bionext, de biologische sector is afgelopen week 

aangeboden aan de Minister. Met stip op 1 staat de publieksvoorlichting over de 

betekenis en waarde van de biologische landbouw. En in punt 8. staat de problematiek 

die in deze vergadering aan de orde is geweest met betrekking tot de biologische 

percelen. In het punt 8 van het tienpuntenplan wordt aandacht gevestigd op het 

pachtbeleid dat inzet op langdurig en duurzaam grondgebruik. 

 

Het GroenteFruit huis werkt met vacatiegelden van €85,- per aanwezigheid, als idee voor 

de adviesraad. 

 

Nicolette Krijnhout; Skal heeft een compleet bestuur met twee nieuwe bestuursleden; 

Yvonne Rientjes namens Bio Nederland en Albert Vermue; directeur leefomgeving VNG. 

 

Ineke Mastenbroek doet een oproep aan de adviesraad leden om haar te benaderen als 

er suggesties zijn vanuit de adviesraad om de orde van de vergadering te verbeteren. Dit 

is van belang zeker nu de verwachting is dat we langer digitaal met elkaar moeten 

communiceren. En daarmee sluit ze de vergadering. 

http://www.skal.nl/

